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Ebben a tekintetben a legtágabb hatáskört biztosítja 
a járási kivető bizottságnak, amennyiben csupán ,álta- 
Um s  irányelvül“ szabja meg a tavalyi vámkontingens, 
Mtetre vámkereset szemmel tartását.

Budapest, 1922. szept. 27-én. Térfi, s. k.

Mcm-nyllatkezó malmok A Csongrádmegyei Mól- 
névleges kontingense. nárszövetség e lv i döntés vé-

gett az Orsz. Molnáregye
sület utján fölterjesztést intézett a közélelmezési mi
niszter úrhoz, aki az alábbi, 35.435/1922. sz. leiratával 
igy döntött:

Folyó hó 20-án az Országos Molnáregyesület utján 
felterjesztett beadványára értesítem, hogy:

1. olyan esetekben is, amidőn egyes malmok nem 
kívánnak a kontingentáldsban résztvenni, vagy pedig 
nem nyilatkoznak abban a tekintetben, hogy abban részt 
venni óhajtanak-e vagy sem, megengedem, a  m alom  
kon tingensének m egállap ításá t, azon czélból, hogy 
« vármegyére nézve általam megállapított kontingens 
végeredményben garantálható legyen. Ezen felhatalma
zást csupán azon megszorítással egészítem ki, hogy az 
ad 28.500/922. számú rendeletem utolsó bekezdése 
értelmében ide vonatkozólag felveendő jegyzőkönyv 
pontos adatokat tartalmazzon arra nézve, hogy a kon- 
tingentálásban részt nem vevő malmokra egyénenként 
mekkora búza- és rozskontingens állapíttatott meg, a 
kontingeniálásban részt nem vevő malmokra igy meg
állapított kontingens összesen mennyi búzát és mennyi 
rozsot tett ki, egyénenként felsorolva: mely malmok 
vállalják magukra ezen összmennyiség beszolgáltatását, 
egyénenként hány •/• vagy hány Mm. búza és rozs erejéig.

2. A Szövetség azon kérelmét, miszerint a vármegyei 
ktntingens teljes mennyiségben való felosztásáig is in
tézkedjem azon malmoknak az ellenőrzés alól való fel
szabadítása iránt, amelyek a kötelező nyilatkozatot már 
aláírták — nem teljesíthetem, minthogy ez az intézkedés 
a 28.500/922. számú rendelettel ellenkeznék. Az egye
temleges felelősség elejtése következtében csak azon 
vármegyék malmait szabadíthatom fel az ellenőrzés 
alól, amelyek a vármegyei kontingens teljes 100°/o-át 
biztosították már. „

Budapest, 1922. szeptember 27. Térfi s. k.

Báesmegyei molnárok figyelmébe 1 34.845/922. sz.
-----------------------------------------------leiratával a köz-
élelmezési miniszter ur a Báesmegyei Molnárszövetség 
előterjesztésére igy felelt:

Folyó hó 19-én kelt 862/1922. számú felterjesztésére 
értesítem, hogy a Báesmegyei Molnárszövetség azon 
kérelmét, miszerint a vármegyére 1922/923. termésévre 
kivetett 80 waggonog vámgabonakontingenst 62 wag- 
goara mérsékeljem — nem teljesíthetem, mert

1. az S. H. S. áüam által az 1921/922. termésév ele
jén kiürített Bács-Bodrog vármegyei részen működő 
malmokra nézve általam az elmúlt termésévre 180 wag- 
gonban megállapított kontingenst annak figyelembevéte
lével állapítottam meg, hogy a termésév két első hó
napja még az idegen megszállás idejére esett, a kon
tingens tehát tulajdonképen a malmoknak csupán 10 
havi vámkeresetének átalányát képezte,

2. a 180 waggonos tavalyi kontingensben tulajdon
képen csak egy malomnak (Bajai Hengermalom/ keres
kedelmi őrlésre vonatkozó kontingense foglaltatott 
benn, ezen malom kereskedelmi kontingense pedig 
még a legönkényesebb számítással sem tehette volna 
ki a vármegyei összkontingens teljes egyharmadrészét,

3. teljesen önkényes és téves az a megállapítás is, 
hogy a jánoshalmai körzetre kivetett 70 waggon kon
tingensből csupán 47 waggon esett volna, mert érde
kelt malmok csupán vámőrlésük után vállaltak 70 wag
gonos kontingenst, megjegyzem azonban, hogy erede
tileg arra a körzetre 90 vagy 95 waggonos kontingens 
kontempláltatott. De mindezektől eltekintve is el kellett 
utasítanom az előterjesztett kérelmet, mert

4. az egyes vármegyei kontingenseken súlyos pre- 
czedens alkotása nélkül nem áll módomban változta
tásokat eszközölni.

Budapest, 1922. szeptember 27-én. Térfi, s. k.

Szatmármegyei Molnárszövetség szept. 26-iki köz-
gyűlésén befejezte

a vámkontingens szétosztását és azt egy malom kivé
telével (Oláh Imre, Nagyhódos, amely ellenőrzés alatt 
marad), valamennyi malom aláírással biztosította. — 
Rácz Emil szövetségi elnök indítványára a Szatmár- 
megyei Molnárszövetség tízezer K drágasági pótlékot 
folyósított a Molnárok Lapja részére.

A kontingentálás befejez- az Orsz. Molnáregyesü- 
ketése ügyében lot szept, 29-én alábbi

kérést terjesztette elő a 
közélelmezési miniszter úrhoz:

A 34.888/1922. Ké. M. számú kegyes leiratra való

hivatkozással azon tiszteletteljes kérésünket terjeszt
jük elő:

méltóztassék Nagyméltóságod vidéki kirendeltségeit 
sürgősen arra utasítani, hogy a náluk elfekvő kezes
ségi okirati csomókat, amelyek megyénkint szavatolják 
a vámmalmokra kivetett kontingenst, haladék nélkül 
terjesszék föl. __
Térfi miniszter ur Intézkedései. Az Orsz. Molnár-
-------------------------------------------- egyesület szept.
19-én kelt előterjesztése alapján szept. 30 án a közélel
mezési miniszter ur 34.847. szám alatt következő kör
táviratokkal sürgette meg a vámmalmok kontingentá- 
lásl akcziójának befejezésé.t:

Valamennyi Alispánnak. Felhívom Alispán urat, hogy 
az őrlési adó kontingensére vonatkozó még hátralevő 
összes munkálatokat sürgősen, de legkésőbb tizennégy 
napon belül fejezze be, minthogy kontingentálási akczió 
további elhúzódását nem engedhetem meg. Kőzélel- 
mezésügyi Miniszter rendeletéből:

dr. Demeter, osztályfőnök*
Valamennyi Közélelmezésügyi Miniszteri Kirendelt

ségnek és Vármegyei Molnárszövetségnek. Őrlési adó- 
kontingentálási akczióval kapcsolatban még hátralevő 
összes munkálatoknak bevégzésére valamennyi alis
pánnak, járási főszolgabírónak és polgármesternek táv
iratilag tizennégy napi haladékot adtam, mert kontin
gentálási akczió további elhúzódását nem engedhetem 
meg. Felhívom, hogy akczió sikere érdekében minden 
lehetőt tegyen meg. Közélelmezésügyi Miniszter ren
deletéből : dr. Demeter, osztályfőnök

*
Valamennyi járási főszolgabírónak és valamennyi 

polgármesternek. Felhívom, hogy az őrlési adó kontin
gensére vonatkozó még hátralevő összes munkálatokat 
sürgősen, de legkésőbb tizennégy napon belül fejezze 
be, minthogy kontingentálási akczió további elhúzódá
sát nem engedhetem meg. Közélelmezésügyi Miniszter 
rendeletéből: dr. Demeter, osztályfőnök

Szabolcsmegyei Molnárszövetség. A szept. 27-én
lefolytatott feleb-

bezési tárgyalásokon a felebbező felek egy-kettő kivé
telével kérelmükkel elutasittattak, mert azokat a bizott
ság alaptalanoknak találta.

A legközelebbi gyűlés október ll-én tartatik meg, 
amelyre Jutassy Ödönt, az Orsz. Molnáregyesület tit
kárát is meghívták és aki megjelenését beígérte.

Sopronmegyei (Jegyzőkönyv, felvétetett Sopron-
MnlnáraznvetW  ban> 1922- szeptember 26-án, a Molnarszovet ség. Kere8kedelmi és iparkamara ülés
termében tartott rendes közgyűléséről.)

Kaiser Pál elnök a közgyűlést megnyitván, üdvözli 
a megjelenteket. Ismerteti a Horthy Őiőméltósága által 
kezdeményezett inségakeziót, amelynek végrehajtási 
módozatairól a főispán fog intézkedni és csak azután 
lehet dönteni arról, hogy járásonként külön-külön, 
avagy szövetségileg adakozzék-e a megye molnársága.

Kővetkező pontban ajánlja, hogy pénztárfelülvizsgáló
bizottság alakittassék oly czélból, hogy a múlt évi 
kontingentálásnál métermézsánkint befizetett 10 K-ás 
biztosítási alapról elszámoljon, a kiadásokat felülvizs
gálja és a maradvány hováforditása felett határozzon. 
Javasolja, hogy 5-tagu bizottság végezze ezt, amelynek 
minden tagja mindannyiunk bizalmát bírja. A közgyű
lés e javaslatot magáévá téve, a következőket válasz
totta be a bizottságba: csornai járásból: Rübner Jó
zsef, kapuvári járásból: Pollák Béla és Simon István, 
soproni járásból: Szekendy György, csepregi járásból: 
Kadnár István.

Ezek után elnök megköszöni a szövetségnek irányá
ban eddig tanúsítóit bizalmát és hivatkozva a tisztség 
terhes voltára és nagy elfoglaltságára, de különösen 
a kartársak zömének részvétlensigtre, bejelenti lemon
dását és kéri felmentését. Még egyszer figyelmezteti 
a molnárságot részvétlenségének és széthúzásának 
szomorú következményeire és felkéri a kartársakat, 
hogy tartsanak össze, fáradozzanak és ha kell: 
áldozzanak is a közért, mert csakis egyetértéssel 
érhetnek el eredményeket. Ezen, a szövetségre lesújtó 
lemondásra Fülöpp János szövetségi titkár emelkedett 
szólásra, mondván:

Engedje meg a t. Közgyűlés, hogy mint a szövetség 
titkára és elnökünk munkatársa, ószintén kijelentsem, 
hogy Kaiser Pál elnök testestül, leikestül mindenkor 
azon dolgozott, hogy a molnárság érdekeit minden 
fórum előtt a legbecsületesebben képviselje és egyedüli 
czélja az volt, hogy kivihesse a molnárság eddigi 
elnyomott, nyomorúságos helyzetének megváltoztatását, 
a régi szabadforgalom biztosítása mellett. Sajnos,

hogy elnökünk még a mai napig nem érte el azt a 
czélt, ez azonban nem az ő hibája, hanem más körül
ményeké, aminek további fejtegetésebe — mivel azt 
mindannyian belátják—jelenlegnem bocsátkozunk, a mi 
igen tisztelt elnökünk mindent elkövetett, amit egy kar
társ megtehet kartársai helyzetének javítására, mert ő 
nem kiméit időt, fáradságot és nem riadt vissza még 
a legnagyobb anyagi áldozattól sem, amikor a mol
nárság érdekeinek előmozdításáról volt szó. Egy ilyen 
érdemteljes elnök lemondását, aki ernyedetlen szorga
lommal, önzetlenül dolgozott, elfogadnunk nem lehet 1 
— Kérem a t. közgyűlést, határozzuk el és kérjük fel 
a mi igen tisztelt elnökünket, hogy addig, amig a 
molnárságra nézve ez a jelenlegi kritikus helyzet meg 
nem változik, ne hagyja el a szövetséget és maradjon 
továbbra is vezetője.

Az indítványt a közgyűlés egyhangú lelkesedéssel 
elfogadta. Ezen fölkérésre Kaiser Pál ur meghajolva 
a bizalom előtt, a Sopronmegyei Molnárszövetség 
elnöki tisztségét továbbra is megtartja, miért is a 
közgyűlés e kijelentéiért köszönetét jegyzőkönyvileg 
is kifejezi.

Ezek után titkár részletesen előterjesztette az idei 
kontingentálás eddigi eredményét: Sopronvármegyére 
135 waggon lett kivetve, ebből 110 búza és 25 rozs. 
Sopronvármegyében jelenleg 74 malom és 39 daráló 
működik. A járási bizottságok által egyénenként ki
vetett kontingens ellen felebhezést jelentett be 12 
malom és 5 daráló, ezenkívül 9 malom és 11 daráló 
sem a kötelező nyilatkozatot nem irta alá, sem feleb- 
bezést nem jelentett be, szóval figyelembe sem vette a 
járási bizottság kivetésiről szóló értesítést. A felebbe- 
zési bizottság f. évi szeptember hó 23-án tartotta 
ülését, amelyen a felebbezések legnagyobb részét el
utasította és helybenhagyta a járási bizottságok kive
tését. Tekintettel azon körülményre, hogy a felebbe- 
zésükkel elutasított malmok nagyrésze a kötelező 
nyilatkozatokat utólagosan aláírja, továbbá arra is, 
hogy a mai közgyűlés egyhangúlag elhatározta, hogy 
azon malmok és darálók ellenőrzésére, amelyek 
ellenőrzöttek maradnak, a molnárságtól távol álló, 
fizetett szakembereket fog alkalmazni; akik a GOK-kal 
egyetemben a legszigorúbb ellenőrzést fogják gyako
rolni, nyíltan kijelentjük, hogy a sopronmegyei mal
mok kontingentálási ügye teljes eredménnyel végződött. 

*
Ezek után következtek az indítványok:
1. Elnök indítványozza, hogy a nemszabad ma'mok 

ellenőrzését nem a kartársakra, hanem a molnárságtól 
távol álló, fizetett szakemberre bízzuk.

2. Nothnagel József indítványozza, hogy a szövet
ség képviseletében kiküldött tagok ne saját költségü
kön utazzanak, hanem azok összes kiadásai a szövet
ség pénztárából fedeztessenek.

3. Erdős Sándor indítványozza, hogy azon malmok 
és darálók, amelyek sem a kőtelező nyilatkozatot nem 
itták alá, sem fellebbezést nem küldtek be, a szövet
ség azonnal átiratilag kérje fel a GOK-ot, hogy ezek 
ellen szigorú eljárást léptessen életbe és utasitsa őket 
válaszadásra.

4. Fülöpp János titkár indítványozza, hogy a me
gyében levő összes malom- és darálótulajdonosok és 
bérlők tartsák kötelességüknek a szövetségbe való 
belépésüket. Javasolja továbbá, hogy minden egyes 
szövetségi tag fizessen elő a „Molnárok Lapjá'-ra, 
amely az összmolnárság érdekeit képviseli, hozza az 
összes reájuk vonatkozó kormányrendeleteket, azok
nak magyarázatait és mindazt, amire a molnárságnak 
feltétlenül szüksége van. Indítványozza továbbá, hogy 
azon malmok, amelyek a múlt évi kontingentálás al
kalmával a vállalt kontingens után járó Mmkinti tiz- 
koronás biztosítási alapot mai napig sem fizették be, 
hogy azt záros határidőn belül fizessék be, mert ellen
eseiben kénytelenek leszünk ellenük a törvényes eljá
rást megindítani. Egyben kéri a közgyűlést, hogy ezen 
biztosítási alapot létesítő összegek további intézkedésig 
a szövetség pénztárában maradjanak a költségek fe
dezésere. A közgyűlés az összes indítványokat egy
hangúlag elfogadta. Ezután következett a szövetség 
kisebb belügyeinek elintézése. Végül Kaiser Pál aján
latára dr. Kozma Antal csornai ügyvéd a szövetség 
ügyészévé egyhangú lelkesedéssel megválasztatott.

Kontingenssel büntetni nem lehet. Bejelentette az 
-----------------------------------------------Orsz. Molnár
egyesület a miniszternek az alábbi esetet:

A baranvamegyei hegyháti járásban Harray Kálmán 
(Alsómocsolád) 1921/22-ben 650 Mm gabonát vállalt, 
azt be is szolgáltatta. Az idén a GOK 320 Mm.-t (tehát 
5 Mm.-val kevesebbet a felénél) javasolt. A járási kivető
bizottság elnöke: Forray Valér sásdi főszolgabíró a 
feltűnő aránytalanság iránt érdeklődve azt a választ 
kapta, hogy nevezett Harray molnár goromba volt egy 
ellenőrrel, ezért kívánják jobban megterhelni. Végül 
220 Mm. lett a kontingense, amelyet be is száiiiiana, 
de malma 2 hónap óta hatóságilag le van zárva ama 
„gorombáskodás“ miatt. Kérjük malmát kinyittatni és 
ha elkövetett kihágást vagy hatósági közeg megsérté
sét, úgy ellene az eljárást lefolytatni és egyéb módos 
bflntettetni.

KANN át HELLER m J S S Z t i
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kész íte tt „Budai spéciéi“ rakott malomköveket lési czélra.

E red e ti „Laferté" franczia anyagbó! rakott köveit. „Hungária" m űköveket eredeti 
Laferté qu a rz  anyagbó l. Sóőrlőköveket* E gy d a rab b ó l készült köveket {tótköveket). Hajaió-

köveket minden ezéira.


